
   
 

 

 

 

Udkast til beslutningsreferat fra det 25. møde i det rådgivende Bevaringsudvalg for 

Danske Husdyrgenetiske Ressourcer (BDHR) hos oprindelige danske husdyrracer, 

tirsdag d. 3. december 2019 hos Landbrugsstyrelsen, Nyropsgade, København.  

Dagsorden 

kl. 10:30 – Mødet starter 

1. Velkomst ved formanden 

2.  Godkendelse af dagsorden 

3. Et nyt udvalg. Præsentation af alle medlemmer 

a. Status på afvikling af valget 

b. Præsentation af Landbrugsstyrelsen 

c. Kommissorium 

d. Forretningsorden 

e. Tavshedspligt  

f. Habilitet 

g. Fælles foto af det nye udvalg 

h. Status på medlem fra L&F 

4. Meddelelser 

a. Nyt fra Landbrugsstyrelsen 

i. Dyretilskud 

ii. Projektordninger, en status 

iii. Fremadrettet, herunder bemanding og økonomi 

b. Nyt fra medlemmerne 

5. Prioritering af indsats og planlægning af aktiviteter i 2020, herunder møder i 

udvalget og avlermøde 

 

Kl. 12:30 – 13.00 - frokost 

 

6. Opsamling fra avlermødet 2019 

a. Opsamling af drøftelserne fra gruppearbejdet. De enkelte medlemmer af udvalget fremlægger. 

b. Fælles afslutning på drøftelserne om afsætning og øget økonomi for avlerne. 

7. Indkomne forslag 

a. Racelinje 46/47 – en status samt præsentation af plan 

b. Reglerne omkring Erstatningsdyr 

c. Procedure for udlevering af sæd 

d. Henvendelse fra ”Knabstrupper-foreningen” 

e. Skilte – hvordan er reglerne for at få et bevaringsskilt. 

 

8. Eventuelt 

 

 



   
 

Deltagere: Knud Erik Sørensen, Anders Bent Andersen, Niels Martin Nielsen, Keld Lund, Holger S. Jensen, 

Eskild Lund Ladegård, Niels Holger Fisker, Vivi Hunnicke Nielsen, Søren H. Thomassen, Ole Mols, Dorte 

Pedersen, Betinna Buhl, Lis Rosborg  

Sekretariat fra Landbrugsstyrelsen: Gitte Wolf, Kathrine Cohrt Nebel (referent) 

 

Ad 1. Formanden bød velkommen til alle og særligt velkommen til det nyvalgte medlem, Keld Lund. 

Ad. 2 Dagsorden blev godkendt med tilføjelse af tre punkter fra Keld Lund. Omprioritering af 

tilskudsordninger til avlerne, behandles under pkt. 5, DNA krav for udbetaling af støtte samt central database 

behandles under eventuelt. 

Ad. 3 Præsentation af medlemmerne med navne og hold af dyr.  

Ad 3.a Gitte Wolf beretter om afvikling af valget. Kampvalg på 2 pladser som kvægrepræsentant. Fredsvalg 

for repræsentanter for svin og får. Ny kandidat for fåreavlerne og genvalg til svineavlerrepræsentanten. 

Afviklingen af valget blev drøftet. Udvalget besluttede at de på et senere møde i 2020 skal have en bredere 

drøftelse af hvordan valget bedst muligt kan afvikles fremadrettet.  

Ad 3.b Gitte Wolf præsenterer landbrugsstyrelsen.  

Ad 3.c-f Formanden og Gitte Wolf gav en gennemgang kommissorium, forretningsorden og reglerne for 

tavshedspligt og habilitet.  

Alle medlemmerne er nu bekendt med reglerne, herunder vigtigheden af habilitet og tavshedspligten. 

Formanden tilføjede at udvalget hidtil har haft en meget professionel håndtering af habilitetsspørgsmål. 

Det blev besluttet at der skal ske en opdatering af Kommissorium og forretningsorden fsva. navne og årtal. 

Der sker ingen indholdsmæssige ændringer. Et udkast sendes til udvalget til gennemsyn inden næste møde.  

Ad 3.h. Der er modtaget indstilling om nyt medlem fra L&F. 

Holger S. Jessen stiller spørgsmålstegn ved sagsbehandlingstiden i Landbrugsstyrelsen. Det forventes dog at 

der kan udpeges et nyt medlem til udvalget. 

Ad 4.a 

Samtlige ansøgningerne om dyretilskud er nu behandlet. Der udestår pt. udbetaling af 9 sager og disse 

forventes udbetalt inden jul. 

Samlet har der været en fremgang på knap 5 pct. i støtteberettigede dyr der får udbetalt dyretilskud. Det 

dækker over begrænset nedgang i antal svin og kvæg og fremgang for får, geder og heste. 

Status er at sagsbehandlingen har været væsentlig forsinket, dels som følge af personalemæssige 

udfordringer med udskiftning af sagsbehandler i Landbrugsstyrelsen og dels mange mangler og fejl i de 

indsendte ansøgninger. 

Retningslinjerne i sagsbehandlingen blev drøftet og det blev gjort klart, at udvalget ønsker tydelige 

håndhævelse af registreringsfristen for dyr. Det blev besluttet at sekretariatet undersøger muligheden for at 



   
stille krav til besætningslister/oversigter som dokumentation på ansøgningstidspunktet. Muligheden for 

DNA testning af dyr blev drøftet under dette punkt. 

Derudover blev forskellige forslag til at sikre en bedre ansøgningsrunde drøftet, herunder opfordring til at de 

enkelte foreninger om at bidrage til vejledning og rådgivning af deres medlemmer i ansøgningsprocessen 

f.eks. ved afholdelses af medlemsmøder med tema om ansøgningen. 

Ved en gennemgang af projekterne med udløb i 2018 og 2019 blev det konstateret, at der ikke har været afløb 

for alle tildelte midler. Det blev endvidere aftalt, under projektstøtteordningerne, at sekretariatet følger op 

særskilt for de to projekter fra 2018, hvor projektbeskrivelsen efterfølgende blev tilrettet som følge af 

reducerede midler.  

Finansloven for 2020 giver ikke yderligere midler til området, det er forsat en samlet bevilling på 4,2 mio. 

Heraf 1,4 mio. til dyretilskuddet. 

Det samlede bemanding i sekretariatet vil være uændret. Tilbagemelding om at den nuværende bemanding 

giver udfordringer med længere svartid på henvendelser til udvalget. For at sikre en bedre service og øge 

tilgængeligheden vil Landbrugsstyrelsens kundecenter blev orienteret med den forhåbning at flere 

henvendelse ved kunne klares ved den første kontakt. 

Derudover undersøger sekretariatet muligheden for digitalisering af ansøgningsskemaer, indberetninger 

m.m.  

Ad 4.b.  

Keld Lund fortæller om et nyt dyrskue og flere spændende projekter i forbindelse med den historiske del af 

de bevaringsværdige husdyrracer.  

Lis Rosborg fortæller om stigende interesse indenfor husdyrsgenetiske ressourcer.  

Dorte Pedersen fortæller om Copenhagen Goat Milk samt at nye avler bliver hjulpet i gang. 

Bettina Buhl: Alle kokkeskoler i DK har haft fingrene i den levende kulturarv på det grønne museum. 

Afvikling af DM i vildt med brug af den levende kulturarv fra haven.   

Ole Mols: Mange eksempler på formidling ifm. dyrskuer.  

Søren Thomassen: Projekt med andehus. Den levende kulturarv kommer også med på stor udstilling den. 13-

14-15 december.  

Vivi Hunnicke Nielsen orienterer fra NordGen husdyrsgenetiske ressourcer, herunder at de understøtter 

landeevents. 

Knud Erik Sørensen har skrevet til ministeren for at gøre opmærksom på den økonomiske situation. 

 

Ad 5. 

Datoerne og sted for kommende møder:  

26. bevaringsudvalgsmøde: d. 17. marts 2020 – Randers.  

27. bevaringsudvalgsmøde: torsdag d. 24. september – Kolding.  



   
Avlermøde 2020: lørdag d. 14. november 2020 – Det Grønne Museum.  

Det blev besluttet at midlerne forsat skal prioriteres til dyretilskud og der åbnes ikke for hverken 

foreningstilskud eller projekter. Herunder en drøftelse af betydningen for foreningernes arbejde og 

udfordringer med den nuværende økonomiske ramme.  

Ad 6.  

Opsamling fra Workshop på Avlerdage den 16. november på Det grønne museum. Drøftelserne tog 

udgangspunkt i oplæg fra Morten Kargo fra Seges vedr.  ”Guidelines til rentabel nicheproduktion baseret på 

oprindelige danske malkeracer”. Nedenstående opsamling er tilbagemeldingerne fra drøftelserne og forslag 

blandt avlerne. Opsamling er tænkt som inspiration til udvalget på de mulighederne og udfordringer som 

avlerne ser.  

Administration 

Tilbagemelding om at der var udfordringer med at komme igennem på telefon og mail til sekretariatet samt 

lange sagsbehandlingstider.  

Afsætning  

Der var forslag om organisering af fælles afsætning, herunder bedre forhandlingspositioner når man netop er 

fælles. Tanker om et ”lag” med tanker om fælles afsætning af f.eks. mælk eller til slagteri. 

Forslag om en QR-kode på produkter af bevaringsracer. Der skal være fokus på den levende kulturarv før der 

kan fokusere på afsætning, fordi der skal dannes et billede af hvad det er, før man kan afsætte det. Og at 

forstå hvorfor det kræver flere ressourcer og derved fx højere pris og anderledes tilberedning.  Med QR-

koden får forbrugeren information om racen og evt. en opskrift.  

Stor fokus på kommunikation, herunder at det er det er den levende kulturarv der markedsføres. Nysgerrig 

på viden om mærkning, herunder ”Red det, æd det fra Randers regnskov. 

Udfordringer med produktionsdyr på fjerkræ ved ønsker at skabe bevaringsavl via rugerier 

Forslag om mærkning, men et mærke kan både være en god idé men også ses som en del af mængden hvis 

det ikke bliver formidlet rigtigt. Fokus på restauranter og afsætning hertil. Kvaliteten af kødet kan også 

afhænge af opstaldningen, og derfor skal der tages højde for dette, så restauranten ikke nødvendigvis regner 

med at dyrene kommer direkte fra marken.  

Information 

Avlerne ønsker mere information fra udvalget. Derudover fokus på hvordan en ung målgruppe kan kommer i 

kontakt med bevaringsavlen. Forslag om tvungen praktik hos avlerne, men kan avlerne det og er det den 

rette vej?  Information målrettet landbrugseleverne.  

Tænk på hvor der annonceres, måske meget for meget fokus på de elektroniske medier, ønske om mere avis. 

Regler  

Problematik med reglerne om erstatningsdyrene, særligt for får og geder pga. den korte avlssæson. Svært at 

have små besætninger pga. registreringen. Generelt problem med at finde købere til avlsdyr.  

Forslag om at bevaringsavlen kobles til Landbrugsstøtten, et vis antal dyr for at modtage støtte. 



   
Ad 7.a  

Kort status på opgaven vedr. jysk kvæg, racekode 46 og 47. Der er mangler identifikation for ca. 70 dyr. 

Arbejdet fortsætter og der kommer ny status på næste møde. 

Ad 7.b  

Tolkning af reglerne om erstatningsdyr. Under ansøgningsrunden har der været stillet spørgsmål til 

sagsbehandlingen af reglerne, herunder hvorvidt de skal være opdelt i køn. Der var en længere drøftelse og 

ikke enighed om tolkningen. Flertallet fandt ikke grundlag for at ændre den hidtidige praksis. 

Ad 7.c 

Proceduren for udlevering af materiale fra husdyrgenbanken fremlægges. Det besluttes at denne procedure 

fortsætter.  

Ad 7.d  

Henvendelse fra Avlscentrum for Knabstrupperne om udfordringer med raceandelen. Det store arbejde som 

foreninger udfører anerkendes af udvalget, men det er internt mellem avlsforeningerne at der træffes 

beslutning om antal linjer. Det besluttes at der skal sendes svar fra udvalget med henvisning til andre 

foreninger med avlsarbejde, således kan indhentes inspiration fra tilsvarende arbejde.  

Ad 7.e  

Det besluttes at den nuværende procedure for udlevering af skilte videreføres. Det er kun tilskudsberettigede 

avlerne, der kan få et skilt.   

Ad 8.  

DNA testning af dyr blev drøftet. De juridiske mulighederne og udfordringer i vores nuværende regelsæt skal 

undersøges nærmere.  

Henvendelse fra Projekt om rådgivning af avlere – RAVA med ønske om udsættelse af projektperioden. Der 

er anvendt ca. 21.000 kr. ud af et tilsagn på 230.000 kr.  Udvalget havde brug for flere oplysninger, hvorfor 

sekretariatet har efterspurgt disse med henblik på skriftlig høring af udvalget om udsættelsen. 

Ole Mols og Eskild Ebbesen deltog ikke under dette punkt. 

Evt.   

Det grønne museum nævner DM i vildt og beder udvalget overveje om lignende arrangementer kan afholdes 

for den levende kulturarv, herunder mulighed for formidling om den gl. racer.  

 


